
اقتصادی

رئیس کمیسیون اصل۹۰:

در حوزه اقتصاد از اسناد بالادستی 
عقب تر هستیم

2 سال پس از برجام 
حلقه تحریم ها تنگ تر شده است

کوتاه اقتصادی

رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوا:

ارز مبادله ای در اختیار واردات 
کالاهای غیرضروری قرار گرفته است

ادعای جدید وزیر کار:

رشد بدون  اشتغال
 پدیده ای جهانی است! 

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه ۴
دو شنبه۱۳ آذر ۱۳۹۶ 

۱۵ ربیع الاول ۱۴۳۹ - شماره ۲۱۷۸۴

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/402/000سکه تمام طرح جدید
1/460/000سکه تمام طرح قدیم

703/000نیم سکه
400/000ربع سکه

265/000گرمی
130/400هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/139دلار
5/040یورو
5/720پوند

1/085لیر ترکیه
1/152درهم امارات

* گمرک در بخشــنامه ای ترخیص خودروهایی که بعد از 28 تیرماه 
سال جاری ثبت سفارش شدند را ممنوع اعلام کرد.به گزارش فارس، 
در این بخشنامه آمده است:  به پیوست نامه اداره کل مقررات صادرات و 
واردات سازمان توسعه تجارت خواهشمند است دستور فرمایید ترخیص 
خودروهایی که ثبت سفارش آنها از تاریخ 28 تیرماه 96 به بعد صادر 
شــده اکیدا خودداری و مراتب را به این مرکز اعلام نمایند. همچنین 
عدم ترخیص فوق شامل هرگونه تمدیدیه ثبت سفارش از تاریخ فوق 
نیز می گردد. ثبت ســفارش خودرو از تیرماه سال جاری بسته شده و 
اخیرا نیز رئیس  ســازمان توسعه تجارت حجم واردات بالای خودرو را 
به کشــور غیرقابل قبول عنوان کرده بود. همچنین مهلت زمان ثبت 

سفارش از این پس به جای شش ماهه، سه ماهه خواهد بود.
* مدیران عامل نظام بانکی کشور با پرداخت هزینه چاپ تقویم 
و سررسید بانک ها به زلزله زدگان کرمانشاه موافقت کردند. 
به گزارش پژوهشــکده پولی و بانکی، در متن نامه مشترک 
محمدرضا حسین زاده رئیس  شــورای هماهنگی بانک های 
دولتی و کوروش پرویزیان رئیس  شورای هماهنگی بانک های 
خصوصی خطاب به مســعود کرباسیان وزیر امور اقتصادی و 
دارایی و ولی الله ســیف رئیس کل بانک مرکزی آمده است: 
احتراما با عنایت به وقوع حادثه مهیب زلزله در استان کرمانشاه 
و با امعان نظر به همدردی تمامی مقامات کشوری با هموطنان 
آسیب دیده ناشی از زلزله، مدیران عامل نظام بانکی کشور نیز 
به منظور ابراز همدردی و همیاری با آســیب دیدگان ناشی از 
حادثه مذکور در جلسه مشترک مورخ ۲۹ آبان ماه ۱۳۹۶ خود 
با تخصیص بودجه چاپ تقویم و سررسید سالانه برای کمک به 
آسیب دیدگان ناشی از حادثه زلزله کرمانشاه موافقت کردند.

* رئیــس  اتاق تعاون ایران گفت: هزینه اشــتغالزایی در بخش تعاون 
کمتر از 10 درصد سایر فعالیت های اقتصادی است. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان، بهمن عبداللهی در نشست خبری با اصحاب رسانه 
درخصوص چرایــی ضعف بخش تعاون در  اشــتغالزایی ،اظهار کرد: 
هزینه  اشــتغالزایی در بخش تعاون بسیار کمتر از بخش خصوصی و 
دولتی اســت. وی با بیان اینکه دولت باید برای حل معضل بیکاری از 
ظرفیت های بخش تعاون به خوبی اســتفاده کند افزود: اتاق تعاون در 
حوزه شناسایی و استفاده از ظرفیت های این بخش تا حد امکان تلاش 
کرده، ولی دولت باید بتواند این ظرفیت ها را در جهت اشتغالزایی بکار 
گیرد، اما اینکه چقدر از این ظرفیت ها در جهت  اشــتغال بکار گرفته 

شده باید از دولت سؤال شود.
* رئیس  ســازمان حمایت تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
ادامه داد: با وجود اینکه مبلمان کالایی بزرگ و حجیم است و 
نمی توان گفت این کالا به کشور قاچاق می شود اما مطرح است 
که واردات آن از مرزهای غیررسمی انجام می شود.به گزارش 
تسنیم، محمود نوابی تصریح کرد: قاچاق مبلمان البته نسبت 
به دیگر کالاها کمتر اســت زیرا صرفه اقتصادی کمتری دارد. 
نوابی با بیان اینکه هزینه تولید مبلمان در کشورمان بالا است 
گفت: صنایع ما نیازمند بازسازی و نوسازی است همچنین با 
انباشت تولید مواجه هستیم و تولیدکنندگان باید به خدمات 
پس از فروش توجه بیشتری کنند. وی اظهار داشت: در حوزه 
صنعت، مصوبه کم نداریم اما در اجرا مشــکل وجود دارد، به 
طور مثال، مشوق های صادراتی ابلاغ شده است، اما منابع آن 

پرداخت نمی شود.
* مدیرعامل بورس کالای ایران در بیان کارکردهای گواهی ســپرده 
کالایی در توسعه ابزارها و بازارهای مرتبط گفت: گواهی سپرده کالایی 
ابزاری برای تســهیل تحویل قراردادهای آتی در سررسید بوده و بازار 
نقدی جهت راه اندازی معاملات آتی جهت پوشــش ریســک نوسان 
قیمت محصولات محســوب می شود. همچنین ابزاری برای راه اندازی 
صندوق های کالایی و تامین مالی دارندگان گواهی سپرده کالایی به 
شمار می آید.حامد سلطانی نژاد طی سخنانی در سومین همایش مالی 
اسلامی با بیان اینکه گواهی سپرده کالایی یکی از راه های شرعی تأمین 
مالی است که امکان اعطای تسهیلات به پشتوانه کالای مالک را ایجاد 
می کند، گفت: راه اندازی نظام انبارداری و ایجاد بسترهای قانونی و فنی 
مناسب برای این موضوع، مزایای بسیاری از جمله امکان فروش کالا 
در زمان و قیمت مناســب و تامین مالی کوتاه مدت دارندگان کالا در 
انبارها را به همراه دارد؛ از این رو ضرورت استقرار آن به ویژه در حوزه 

کشاورزی در کشور، اهمیت می یابد.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با 
 اشاره به عملکرد نامناسب دولت در زمینه حذف 
افزایش حامل های  تکلیف  تعیین  و  ثروتمندان 
انرژی اعلام کرد این قانون عملا اجرا نشده است. 
حمیدرضا حاجی بابایی در گفت وگو با خبرگزاری 
فارس، با  اشــاره به موضوع هدفمندی یارانه ها اظهار 
داشت: در سال های اخیر دولت در رابطه با حذف یارانه 
غیرنیازمندان و همچنین تعیین تکلیف اجرای قانون 
افزایش حامل های انرژی عملکرد مناســبی نداشته و 

عملًا قانون اجرا نشده است.
وی افزود: طبق قانون برنامه ششــم دولت موظف 
است گزارش وضعیت درآمد ناشی از حامل های انرژی 
و سهم شــرکت ها را به صورت شفاف به مجلس ارائه 

دهد، اما خبری از این بحث نیست.

این نماینده مجلس ادامه داد: در حال حاضر تحقیق 
و تفحص از ســازمان هدفمنــدی یارانه ها در رابطه با 
وضعیت درآمدی و سهم شرکت ها توسط کمیته ای در 

مجلس پیگیری می شود.
حاجی بابایی درخصوص اینکــه برخی کارمندان 
دولت عنوان کردند که حقوق آنها دو مرحله ای پرداخت 
شــده و برخی کارمندان قراردادی و شــرکتی هنوز 
حقوقی دریافت نکرده اند، تصریح کرد: وضعیت اقتصادی 
و مشکلات به گونه ای است که کارمندان و کارگران با 
معضل روبرو بوده و نیروهای شرکتی و کارمعین که در 
بدنه دولت هســتند و از حقوق پایه برخوردارند، حتی 
باید زودتر از کارمندان رســمی حقوق دریافت کنند، 
نه آنکه حقوق کارمندان رســمی به تأخیر بیفتد بلکه 
حق آن اســت که آنها با توجه به وضعیت شان زودتر 

خود  حق الزحمه  به 
برسند.

بــه گفتــه وی، 
متأسفانه در ماه های 
اخیر بنا به مشکلات 
و عدم نظارت دقیق 
دولت و دســتگاه ها، 
حقــوق افــرادی به 
افتــاده که  تأخیــر 
بدتــری  وضعیــت 

نسبت به بقیه کارمندان دارند که ازجمله آنها نیروهای 
شرکتی، قراردادی، کارمعین، حق التدریس آموزش و 

پرورش و دانشگاه ها هستند.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با  اشاره 

به اینکه معمولاً منابــع لازم برای پرداخت حقوق به 
دستگاه ها برای واریز حقوق نیروهای شرکتی و کارمعین 
واریز می شــود، بیان کرد: متأسفانه به دلیل مسائل و 
مشکلات مالی که دستگاه ها و سازمان ها دارند، اولویت 
پرداخت را به دیگر بخش ها قرار داده و به همین علت 
حقوق کارگران و کارکنان شرکتی و قراردادی به تعویق 
می افتد و این موضوع به عملکرد ضعیف و نبود نظارت 
درست و صحیح ســازمان برنامه و بودجه و دولت به 
دستگاه ها بازمی گردد. نباید اجحاف در حق کارمندان 

ضعیف بدنه دولت صورت بگیرد.
وی تأکید کرد: دولت می تواند با صدور بخشنامه ای، 
دســتگاه های اجرایی را مکلف بــه پرداخت حقوق و 
دســتمزد این نیروها کند و سیاست تنبیهی در نظر 

بگیرد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

دولت قانون حذف یارانه ثروتمندان را اجرا نکرده است

اتاق  سرمایه گذاری  رئیس کمیسیون  نایب  
تهران با  اشــاره به اجرای قانون کاتســا که 
تحریم های جدید ایــران را دنبال می کند، از 
مسدود کردن حساب بانکی ایرانیان غیرمقیم 
در شــارجه، ترکیه و انگلیس خبر داد و گفت: 

حلقه تحریم ها تنگ تر می شود.
تحریم هــای جدیــد اقتصاد ایــران تحت لوای 
»کاتسا«، به نظر می رسد چراغ خاموش نظام بانکی 
ایران را نشانه گرفته اســت. این بار هم آمریکایی ها 
قصد کرده اند بر روی نقطه حساس اقتصاد ایران یعنی 
نظام بانکی دست بگذارند؛ البته با روش ها و شیوه های 
جدید. چراکه در تحریم قبلی، نظام بانکی به هر حال 
توانســت خود را اداره کند، اگرچه پرهزینه بود. طی 
هفته های گذشــته هم، نــام چندین فرد و مجموعه 
اقتصادی و غیراقتصادی به فهرســت تحریم ها اضافه 
شده است. در این میان، بسیاری، از کاتسا به عنوان 
تحریم خاموشی یاد می کنند که نظام بانکی ایران را 

هم بصورت ویژه نشانه گرفته است.
رئیس کمیسیون  نایب   ســلیمی،  سیدحســین 
ســرمایه گذاری اتاق بازرگانی، صنایع و معادن تهران 

در این مورد به خبرگزاری مهر گفت: کاتســا به طور 
قطع، در اقتصاد ایران بی اثر نیست؛ به خصوص اینکه 
کشــور در حال حرکت به سمت حضور در بازارهای 
بین المللی اســت و تلاش می شــود تا با هر الگوی 
سختی، ارتباطات بین المللی با دنیا برای انتقال دانش 

و تکنولوژی گسترش یابد.
وی افزود: اما اکنون موضوع کاتسا مطرح شده و 
حالت سردی در بسیاری از قراردادهای ایران با دنیا به 
وجود آمده است؛ چراکه کشورهای دنیا و شرکت های 
بــزرگ بین المللی بر این باورنــد که اگر همکاری و 
سرمایه گذاری خود در اقتصاد ایران را افزایش دهند، 
باز هم ممکن است تحریم ها، آن را آسیب پذیر کند و 

آنها مواجه با تحریم شوند.
عضــو اتاق بازرگانی تهران تأکید کرد: نکته حائز 
اهمیت آن اســت کــه آمریکا، در قالب کاتســا، هر 
مجموعه یا شــرکتی را که با ایــران کار کند، دچار 

مشکل خواهد کرد.
سلیمی درباره بازتاب تحریم های تازه در تعاملات 
بانکی ایــران در حوزه بین المللــی اظهار کرد: طی 
روزهای گذشته، کشورهایی همچون ترکیه، انگلیس 

و شارجه هم به ایرانی ها اعلام کرده اند که حساب های 
افراد غیرمقیم را مسدود خواهند کرد.

وی خاطرنشان کرد: تصور بر این بود که تحریم ها 
تمام شده، ولی دوباره یک تصمیم جدیدی را اضافه 
می کنند؛ اگرچه فکر می کنم که حلقه تحریم ها تنگ تر 
می شود؛ چراکه شرکت های خارجی اگر قرار باشد به 
خاطر قرارداد با ایران، 500- 600 میلیارد دلار جریمه 
شوند، دیگر برایشان کار با ایران صرفه نخواهد داشت.

نایب  رئیس  کمیسیون سرمایه گذاری اتاق تهران 
افزود: تمام اینها در شــرایطی اســت که متاســفانه 
تحریم ها، بر اقتصاد ایران و نظام بانکی بسیار اثرگذار 
بود و در تمام آن دوران، 12 سال سیستم بانکی ما به 
خواب زمستانی فرو رفته بود؛ اما اکنون دنیا می خواهد 
همین نظام بانکی، قوانینی همچون ضدپولشــویی و 
قواعد FATF را پیاده سازی کند؛ اجرای هر یک از آنها 
یک سال زمان می برد و کار ساده ای نیست، پس اگر 
قرار باشد اکنون دوباره تحریم ها اجرایی شود، اوضاع 

بسیار بد خواهد شد.
 سلیمی درمورد طرح و پادزهر بانک مرکزی در 
برابر کاتسا نیز گفت: یکی از کارهایی که بانک مرکزی 

می تواند انجام دهد، آن اســت که در قالب مذاکره با 
کشورهایی که طرف قرارداد در تجارت ایران هستند، 
موضوع تبادلات مالی با ارزهای محلی را در دســتور 
کار قرار دهد، به خصوص در مورد کشورهایی همچون 
هند، ترکیه، کره و چین اگر قبول کنند که معاملات 
به پول محلی باشــد، بسیاری از این آسیب ها کاهش 
می یابــد. البته بانک مرکزی این مذاکرات را شــروع 
کرده و توافق شده تا با چین و ترکیه که حجم بالایی 
از تجارت ایران را بــه خود اختصاص می دهند، این 

کار پیش رود.
گفتنی است مهرماه امســال نشریه »نیویورکر« 
جزئیاتی از نشست دو ماه پیش وزیران خارجه 5+1 
و ایران منتشر کرد و نوشت: محمد جواد ظریف، وزیر 
امور خارجه ایران گفته است که ایالات متحده آنطور 
که در توافق هسته ای مقرر شده، تحریم ها را رفع نکرده 
و »هنوز نمی توانیم در انگلســتان یک حساب بانکی 
باز کنیم.«چنانچه پیداســت، دو سال پس از توافق 
هســته ای با اعتماد دولت روحانی به آمریکا، نه تنها 
آینده روشنی از لغو تحریم های اقتصادی پیدا نیست 
که ابعاد تحریم های آمریکا هر روز گسترده تر می شود.

عضو اتاق بازرگانی:

گروه اقتصادی-
با گذشت بیش از یک هفته از اجرای طرح »حراج 
سکه« که برای از بین بردن قیمت کاذب سکه شکل 
گرفته بود؛ قیمت سکه روز گذشته از ابتدای اجرای 
این طرح هم بالاتر رفت تا در مجموع، سیاست بانک 

مرکزی تاثیر معکوس بر بازار سکه داشته باشد! 
نوسانات کم سابقه ای که دو هفته پیش در بازار سکه 
رخ داد، قیمت سکه را به بیش از یک میلیون و 400 هزار 
تومان رساند تا به طور غیرواقعی و مشکوکی شاهد افزایش 

قیمت سکه باشیم. 
در پی این اتفاقات قرار شد از شنبه هفته گذشته در 
بانک کارگشایی، حراج سکه آغاز شده تا با عرضه بیشتر، 
قیمت غیرواقعی سکه کاهش یافته و حباب آن خالی شود. 
البته در همان بازه زمانی برخی کارشناســان نسبت 
به روش کنترل قیمت ها انتقاد داشــتند، به عنوان نمونه 
رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس با  اشاره 
به حراج سکه از سوی بانک مرکزی اعلام کرد این روش، 

روش درستی برای کنترل یا کاهش قیمت سکه نیست.
پــس از آن هــم؛ محمدرضا پورابراهیمــی، رئیس 
 کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: »بــا توجه به میزان 
اختلاف قیمت ســکه بین بازار و بانــک مرکزی، حراج 
سکه به نفع کشور نیست.« با این وجود، مدیرعامل بانک 
کارگشایی با تاکید بر درست بودن اقدامات صورت گرفته 
در راســتای ایجاد تعادل در بازار سکه، از این روش دفاع 
کرد و کاهش قیمت ســکه را نشــانه ای بر درست بودن 

ادعای خود اعلام کرد.
اما نگاهی به قیمت ســکه در بازار نشان می دهد طی 
هفته اخیر )که در چهار روز آن عرضه شــد( قیمت سکه 
نه تنها کاهش پیدا نکرده، بلکه نســبت به قبل از عرضه 

تاثیر معکوس سیاست بانک مرکزی بر بازار

حراج سکه قیمت را بالا برد

سکه هم افزایش داشته است. 
قیمت سکه طرح امام که در نخستین روز حراج معادل 
یک میلیون و 400 هزار تومان بود تا عرضه دوم 30 هزار 
تومــان کاهش پیدا کرد و حتی بــه یک میلیون و 362 
هزار تومان هم رســید اما در روز چهارشنبه مجددا روند 
افزایشــی اش آغاز شد و ابتدا با 13 هزار تومان و سپس با 
ده هزار تومان افزایش در روز بعد؛ رقم یک میلیون و 385 

هزار تومان را در پایان هفته ثبت کرد. 
افزایش قیمت ســکه در نخســتین روز هفته جاری 
متوقف نشــد و تا آستانه یک میلیون و 400 هزار تومان 
هم بالا رفت؛ و تا زمان نگارش این گزارش نیز قیمت سکه 

باز هم افزایش داشت و به یک میلیون و 406 هزار تومان 
رســید. به عبارت دیگر، حراج سکه در هفته گذشته نه 
تنها باعث از بین رفتن حباب و کاهش قیمت سکه نشد؛ 
بلکه در حال حاضر می بینیم قیمت ســکه نسبت به قبل 

از حراج هم بیشتر شده است!
تاسف بار این اســت که در شرایطی که عرضه بانک 
مرکزی نتوانسته قیمت سکه را کنترل کند؛ طی بیش از 
یک هفته ای که از شــروع حراج می گذرد، 15 هزار سکه 
به فروش رســیده که بیانگر از دست رفتن 15هزار سکه 
از ذخایر بانک مرکزی بوده و بهتر اســت به جای عبارت 
»حراج سکه« از عبارت »حراج ذخایر کشور« برای اجرای 

این طرح نام برده می شد. 
تاسف دیگر مربوط به بدون سقف بودن فروش سکه 
اســت؛ معلوم نیســت تا کجا قرار اســت چوب حراج بر 
دارایی های کشور زده شود تا صدای زنگ نگرانی نسبت 

به کاهش ذخایر کشور شنیده شود؟ 
با وجود اینکه تحولات بازار ســکه به خوبی نشــان 
می دهد مقاومت مشــکوکی بــرای پایین نیامدن قیمت 
سکه وجود دارد، مدیرعامل بانک کارگشایی در گفت وگو 
با خبرگزاری فارس، با بیان اینکه تلاش بانک مرکزی برای 
کاهش حباب سکه موثر بوده است! اظهار داشت: عرضه 
سکه توسط بانک کارگشایی بر کاهش قیمت ها موثر بود 
اما بهای ارز افزایش یافت و این رشــد بر قیمت سکه هم 

تاثیر گذاشت.
مسعود ســلیمانی درخصوص احتمال کاهش دوباره 
قیمت پایه سکه در معاملات بانک کارگشایی، گفت: یک 
بار قیمت پایه سکه با تصمیم بانک مرکزی کاهش یافت 

و کاهش دوباره هم منوط به نظر بانک مرکزی است.
این سخنان در حالی ایراد شده که قیمت سکه طی 
هفته گذشته حدود 20 تومان افزایش یافته و افزایش قابل 
توجهی )حداقل نسبت به هفته های اخیر که طی دو ماه 
نخست پاییز، 200 تومان افزایش داشت( نداشته است؛ 
ضمن اینکــه عرضه ارز هم در اختیار بانک مرکزی بوده 
و کنترل آن هم خارج از سیاست های این بانک نیست. 

با تمام این اوصاف حتی اگر افزایش قیمت ارز را دلیل 
افزایش قیمت سکه بدانیم )چون اونس جهانی در قیمت 
دلار ضرب شــده و به ریال تبدیل می شود( باز هم باید 
گفت پس حراج سکه تاثیری چندانی در شکستن حباب 
قیمت سکه نداشته که افزایش 20 تومانی قیمت ارز، تمام 

دستاورد حراج فعلی را به باد می دهد! 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در دوران رشــد بدون 
 اشتغال هستیم که البته این موضوع پدیده ای جهانی است!!

علی ربیعی در یک گفت و گوی تلویزیونی مهم ترین برنامه کاریش در 
ســال 97 را کاهش نرخ بیکاری و افزایش اشتغال خواند و اظهار داشت: 

توزیع پول شغل ایجاد نمی کند.
وی افزود: خوشبختانه در سال های اخیر با روند خوبی در بحث رشد 
اقتصادی مواجهیم اما در دوران رشد بدون  اشتغال هستیم که البته این 

موضوع پدیده ای جهانی است.
وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: ما در روســتاها اقدامات 
آزمایشی را برای افزایش اشتغال انجام داده ایم و هم اکنون 300 تا 400 

هزار نفر در سال به شغل دسترسی پیدا نمی کنند.
ربیعی با  اشــاره به اینکه بخش )سهم( خدمات مولد از 46 درصد به 
60 درصد )در تولید ناخالص داخلی کشــور( رسیده است، بیان کرد: ما 
در بخش کشــاورزی شاهد افزایش )اشتغال( نبوده ایم اما بخش خدمات 

می تواند موجب ایجاد اشتغال هر چه بیشتر شود.
وی همچنین بر لزوم کســب مهــارت در میان ایرانیان تاکید کرد و 

افزود: هر قشری از جامعه باید مهارتی کسب کند.
به گزارش فارس، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پاسخ به سؤالی 
دربــاره اقدامات وزارتخانه متبوعش در بحــث حذف قراردادهای موقت 
گفت: ما در برابر قراردادهای سفید امضا به شدت ایستادیم اما در بحث 
قراردادهای موقت نیازمند اصلاح هستیم و برخی از قوانین و بخشنامه ها 
به گونه ای سوءاستفاده می کنند که حاصل آن انعقاد قراردادهای موقت 

شده است که امنیت شغلی کارگران را به خطر می اندازد.
گفتنی اســت وزیر کار دولت حسن روحانی در شرایطی مدعی شده 
که رشــد بدون  اشتغال پدیده ای جهانی است که هیچ آمار مستندی در 

این باره ارائه نکرده و فقط به کلی گویی بسنده کرده است. 
این در حالی اســت که اولا به اعتقاد کارشناسان اقتصادی از جمله 
حامیان دولت، رشد بدون  اشتغال همان رشد غیر کیفی یا خام فروشی 
است که مطلوب کشور های پیشرفته نیست و هر عقل سلیمی هم چنین 
رشدی را نمی پسندد. زیرا حراج سرمایه های کشور هیچ گاه به منزله رشد 

اقتصادی مطلوب محسوب نمی شود. 
ثانیا بســیاری از کشور های جهان می کوشــند با استفاده از صنایع 
تبدیلی به محصولات خود ارزش افزوده بدهند تا این رهگذر نرخ اشتغال 

در کشورهایشان افزایش یابد.
بنابراین مسئولان دولت روحانی نباید کم کاری های خود را با عناوینی 

همچون »پدیده جهانی« لاپوشانی کنند.

رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه در حوزه اقتصادی از اسناد بالادستی عقب تر هستیم، 

گفت: فرصت زیادی برای جبران این عقب ماندگی نداریم.
به گزارش خبرگزاری فارس، داوود محمدی رئیس کمیســیون 
اصل 90 مجلس در دهمین کنفرانــس بین المللی تجارت مبلمان، 
طراحی، هنر دکوراســیون و صنایع وابســته اظهار داشت: بر مبنای 
اســناد بالادســتی نظام تکالیفی عهده دار هستیم که اهم آن اسناد، 
سند چشم انداز است که بر اساس آن وظایفی را برای ما تعیین کرده 
که باید مطابق آن حرکت کنیم و بر این اســاس در ســال 1405 به 
لحاظ سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و علمی در قله منطقه قرار بگیریم.
وی افــزود: البته وقتی رتبه های مختلف و ســطوح علمی را نگاه 
می کنیم، می بینیم که از سند چشم انداز جلوتر حرکت کرده ایم ولی 
در حوزه اقتصادی از اسناد بالادستی عقب تر هستیم و این امر نشان 

می دهد که باید در حوزه اقتصادی تلاش بیشتری داشته باشیم.
رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس با اشاره به اینکه ازجمله اسناد 
بالادستی دیگر فرمایشات مقام معظم رهبری است و ایشان تأکیدات 
زیادی به اقتصاد، تولید و اشــتغال دارند، بیان کرد: الآن در بین 25 
کشور که در سند چشــم انداز آمده است، در رتبه 16 )اقتصاد( قرار 
داریم، در حالی که فرصت زیادی برای جبران این عقب ماندگی نداریم. 
محمدی با بیان اینکه در سال های آینده باید به فکر ایجاد اشتغال 
برای چندین میلیون جوان باشیم، گفت: برای رسیدن به این اهداف 

قطعاً باید به تولید داخلی تکیه داشته باشیم.
وی ادامــه داد:  یکی از جهاتی که می تواند در تولید داخلی ما را 
موفق کند، صادرات است و باید بتوانیم در این راستا بازارهای منطقه 
را خوب شناسایی کنیم و حضور جدی در این بازارها داشته باشیم.

رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس با بیان اینکه در دنیای رقابتی 
امروز کسانی می توانند در بازار حضور جدی داشته باشند که بتوانند 
هزینه های سربار را کاهش دهند، اضافه کرد: بنابراین این افراد کسانی 
هستند که می توانند قیمت تمام  شده را پایین آورند که هم دولت و 
هم مجلس در این جهت مســئول است که البته بخش خصوصی در 

این راستا قدم های خوبی برداشته است. 
به گفته محمدی، قوانینی که مجلس شورای اسلامی برای بهبود 
فضای کســب وکار، معافیت های مالیاتی و تقویت تولید و رفع موانع 
تولید تصویب کرده، قوانین خوب و راهگشایی در جهت کاهش قیمت 
تمام شده بوده است و امیدواریم بتوانیم قوانینی را برای توسعه صادرات 
به زودی در مجلس به تصویب برسانیم و این مورد در دستورکار مجلس 

در سال جاری قرار دارد.
وی افزود: راه نجات کشور در تولید است و اگر تولید کشور تقویت 
شــود و حضور مؤثر در بازارهای هدف داشته باشیم، قطعاً می توانیم 
مطابق با سیاست های کشور و سند چشم انداز در قله وسیع خاورمیانه 

قرار بگیریم.

رئیس  کل بانک مرکزی از کنار گذاشــتن 
دلار به عنوان ارز غالب در مبادلات مالی دولت 

و جایگزینی سایر ارزها خبر داد.
ولی اله سیف، در یک برنامه تلویزیونی با  اشاره به 
اینکه اکنون با دلار رسما کار نمی کنیم گفت: حتی 
قیمت نفت را با یورو دریافت می کنیم و ضرورت کار 
کــردن با دلار را از اقتصادمان خارج کردیم و اکنون 
ارزی کــه برای ما وجهه غالــب را دارد یورو، درهم 
امارات، روبل روســیه، لیر ترکیه و ارزهای منطقه ای 

است.
وی افزود: با 20 کشور درباره پیمان پولی و قرارداد 
حساب مشترک مذاکره و تفاهم کردیم و از این تعداد 
با 2 کشور ترکیه و پاکستان قرارداد امضاء شده و در 

حال عملیاتی شدن است.

رئیس  کل بانــک مرکزی ادامه داد: با روســیه 
برای اتصال کارت های بانکی دو کشور قرارداد امضاء 
کردیم که در حدود 10 روز دیگر اجرایی می شود و 
این موضوع با پاکستان، ترکیه و چند کشور حاشیه 

خلیج فارس هم در حال اقدام است. 
ســیف با بیان اینکه در تلاشــیم بازار سرمایه را 
در تامین مالی اقتصادی فعال تر کنیم، افزود: اکنون 
نظام بانکی تامیــن مالی 85 تا 90 درصد اقتصاد را 

بر عهده دارد.
وی اضافه کرد: نرخ ســود بــازار بین بانکی 27 
تــا 28 درصد بود که بــا ورود بانک مرکزی و ایجاد 
انضباط، این نرخ به حدود 17 تا 20 درصد کاهش و 
نرخ سود معادل بانکی اسناد خزانه اسلامی )سخاب( 

هم کاهش یافته است.

شرایط ارزی با ثبات است
اما نمی توان ارز را تک نرخی کرد!

رئیس  کل بانک مرکزی در بخشــی از اظهارات 
خود با بیان اینکه یکی از دستاورد های جدی دولت 
یازدهم هم ثبات و آرامش قیمت ارز است، ادامه داد: 
وضع منابع ارزی ما هم مناسب است و جای نگرانی 

نیست بنابراین شرایط، مثبت و با ثبات است.
سیف علیرغم آنکه به ثبات ارزی به عنوان دستاورد 
دولت  اشــاره کرده بود، در ادامه با  اشــاره به اینکه 
یکسان سازی نرخ ارز باید زمانی انجام شود که بتواند 
استمرار پیدا کند و نگرانی و تزلزلی نباشد)!(، افزود: 
با وضع موجود که ثبات مناسبی داریم در نخستین 
فرصتی که فکر کنیم روابط بانکی ما مطلوب اســت 

این کار انجام خواهد شد.

سیف همچنین با تأکید بر اینکه نرخ کنونی ارز در 
بازار، مصنوعی نیست، در اظهاراتی عجیب اعلام کرد: 
برخی ها شایع می کنند که دولت برای جبران کسری 
بودجه اش این کار را انجام می دهد که نادرست است 
و به یاد ندارم که در تاریخ جمهوری اســلامی ایران 

چنین اقدامی شده باشد)!(
گفتنی اســت چند هفته پیش سیف در جریان 
روند صعودی قیمت ها در بازار ارز و بهانه هایی همچون 
افزایش تقاضای دلار در ایام اربعین که برای افزایش 
نرخ ارز بیان می شــد، گفته بــود که قیمت دلار به 
نرخ هــای پایین تر برمی گردد، اما حالا علیرغم پایان 
اربعین و... نرخ ارز همچنان با شــیب ملایم افزایش 
می یابد و روز گذشته دلار به 4 هزار و 139 تومان و 

یورو هم به 5 هزار و 45 تومان رسیده است.

رئیس کل بانک مرکزی:

رسماً با دلار کار نمی کنیم

نائب رئیس  شــورای ملــی زعفران گفت: 
علی رغم تصویب طرح جامع زعفران در دولت 
دهم و نقش مهم آن در بازار، تاکنون این طرح 

عملیاتی نشده است.
غلامرضا میری در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
جــوان، درخصوص تاثیر خریــد توافقی زعفران در 
کنتــرل قیمت محصول اظهار کــرد: خرید توافقی 
زعفران توسط وزارت جهاد کشاورزی تاثیر بسزایی 
در جلوگیری از کاهش قیمت محصول و ضررو زیان 

کشاورزان دارد.

وی در پاسخ به این سؤال که خرید توافقی زعفران 
می توانــد در حفظ جایگاه بین المللی محصول نقش 
داشته باشد یا خیر، تصریح کرد: صادرکنندگان ایرانی 
بدون حمایت دولت، قادر به صادرات زعفران به 47 
کشــور دنیا هســتند و حال باید منتظر ماند و دید 
که ســازمان تعاون روستایی به عنوان مباشر خرید 
بــازاری را که صادرکنندگان آماده کردند در انحصار 

خود می گیرد یا خیر.
میری بــا بیان اینکه ظرفیت صادرات و بســته 
بندی 650 تن زعفران در کشــور وجود دارد، گفت: 

با توجه به پتانســیل بالای کشور در تولید زعفران 
انتظار می رود که ســازمان تعاون روستایی با اجرای 
خرید توافقی، محصول را با نرخ مشخصی در اختیار 
صادرکنندگان قرار دهد تا آنها با خیالی آسوده بتوانند 

به امر صادرات بپردازند.
نائب رئیس  شورای ملی زعفران با انتقاد از عرضه 
زعفران در بورس کالا بیان کرد: محصولات کشاورزی 
تنها در زمانی که مشــتری برای آن وجود ندارد در 
بورس کالا عرضه می شود، درحالی که تقاضا به میزان 

کافی برای طلای سرخ ایرانی در بازار وجود دارد.

وی با بیان اینکه طرح جامع زعفران زنجیره تولید 
تا مصرف را شامل می شود، تاکید کرد: در دولت دهم 
این طرح با کمک شورای ملی زعفران، وزارت جهاد 
کشاورزی در کمیســیون کشاورزی و هیئت دولت 
دهم به تصویب رسید اما عملیاتی نشد ، در حالی که 
اجرای آن تحولی بزرگ در صنعت را به همراه داشت.
میــری در خاتمه گفت: در اجــرای طرح جامع 
زعفران مواردی از قبیل روش کشت، خشک کردن، 
فرآوری، بسته بندی، عرضه، بازاریابی و ثبت برند ملی 

مورد توجه قرار گرفته بود.

رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوای ایران از گرانی 
کاغذ از ابتدای سال تاکنون خبر داد و اعلام کرد که شیب قیمت 
این محصول طی سه ماهه اخیر افزایش چشمگیری داشته است.

ابوالفضل روغنی گلپایگانی در گفت وگو با ایسنا،باتشــریح جزییات 
ثبت سفارش طی ماه های اخیراظهار کرد: ارز مبادله ای در اختیار واردات 

کالاهای غیرمناسب و غیرضروری قرار گرفته است.
رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوای ایران با بیان اینکه بحث 
9 درصد مالیات بر ارزش افزوده یکی از مسائل جدی درخصوص برخی 
محصولات و به ویژه کاغذ است، گفت: وارد کنندگان از پرداخت 9 درصد 
مالیات بر ارزش افزوده معاف هستند، در حالی که تولید کنندگان داخلی 
باید این رقم را پرداخت کنند که چنین موضوعی سبب شده رقابت نابرابری 

بین محصولات تولیدی داخل و محصولات وارداتی پیش آید.
روغنی ادامه داد: خواسته ما این است که اگر از محصولات وارد شده 
مالیات بر ارزش افزوده اخذ نمی شــود در مورد تولیدات داخلی نیز این 
اقدام صورت نگیرد و یا اگر قرار است از ما مالیات بر ارزش افزوده دریافت 

شود این موضوع برای واردات کاغذ نیز لحاظ شود.
وی در مــورد علت گرانی 25 درصدی کاغذ از ابتدای ســال جاری 
تاکنون، بیان کرد: گرانی کاغذ چند دلیل مختلف داشت که یکی از آنها 
حــذف ارز مبادله ای برای کاغذ وارداتی بود. علاوه بر این نرخ ارز به طور 
معمول بالا رفت. عامل بعدی کاهش تولیدات داخلی به دلیل مشــکلات 

تولیدکنندگان بود.
رئیس سندیکای تولید کنندگان کاغذ و مقوای ایران در ادامه با اشاره 
به اینکه ثبت سفارش کاغذ نیزکاهش یافته و همین مسئله هم موجب 
شده تا زمینه  کمبود کاغذ در کشور پیش آید، خاطر نشان کرد: یکی از 
مسائل دیگری که ازابتدای سال با آن مواجه بودیم افزایش قیمت خمیر 
کاغذ بود تا جایی که به ازای هر تن 120 تا 130 یورو قیمت ها بالا رفت.

روغنی با درخواســت از دولت مبنی بر شــفاف سازی سیاست ها و 
ســاماندهی بازار کاغذ، گفت: کاغذ یکی از محصولاتی است که در رشد 
اقتصادی تاثیر قابل اشــاره ای دارد و باید در ارتباط با ساماندهی بازار آن 
چاره اندیشی شود. متاسفانه از ابتدای سال جاری روند تدریجی افزایش 
کاغذ آغاز شــد و طی سه ماهه اخیر شاهد افزایش بسزای این محصول 

به ازای هر بند بودیم.

بزرگترین قرارداد تولید واگن کشور با سرمایه گذاری به ارزش 
7۲۰ میلیون یورو توسط شرکتی از کره جنوبی با راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران و شرکت واگن سازی ایریکوی ابهر به امضا رسید تا 

بزرگترین سرمایه گذاری خارجی در زنجان محقق شود.
به گزارش خبرگزاری فارس از زنجان با حضور وزیر راه و شهرسازی 
قرارداد تولید 450 واگن مسافری ریل باس در کشور توسط شرکت واگن 

سازی ایریکو به امضا رسید.
در این قرارداد ســه جانبه که میان راه آهن جمهوری اسلامی ایران، 
شرکت واگن سازی  ایریکوی ابهر و یک شرکت سرمایه گذاری از   کره  جنوبی 
منعقد شد، 450 واگن مسافری ریل باس با ناوگان حمل ونقل کشور افزوده 
می شود که بر اساس اعلام راه آهن جمهوری اسلامی ایران این تعداد واگن 
معادل 150 قطار است که تاکنون بزرگترین قرارداد تامین ناوگان مسافری 

ریلی محسوب می شود.
گفتنی اســت، با انعقاد این قرارداد توسعه چشمگیر سرمایه گذاری 
و اشــتغال در استان زنجان را شــاهد خواهیم بود و با بهره برداری از این 
واگن ها تا 6 ســال آینده، ظرفیتی معادل جابه جایی 70 میلیون مسافر 

نشسته به ناوگان ریلی کشور افزوده خواهد شد.

یک مسئول:

طرح جامع زعفران تاکنون عملیاتی نشده است

کره جنوبی با مشارکت ایران
 450 واگن مسافری ریل باس می سازد

http://www.farsnews.com

